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Un monument istoric devine o modernã

clãdire de birouri

Monumentul istoric, situat la
intersecþia dintre strada Doamnei ºi
bulevardul I.C. Brãtianu din Bucureºti,
este transformat de cãtre dezvoltatorul
Global Vision, în Brãtianu Business Cen-
ter, un modern centru de birouri.
Compania a fost implicatã în realizarea
m a i m u l t o r p r o i e c t e i m p o r t a n t e
precum: Campusul Omnilogic din
Otopeni, clãdirea de birouri Bob Tower
din Bucureºti sau Upground Residen-
tial, de asemenea din Capitalã.

Vechiul sediu de bancã va
deveni un modern sediu de
birouri

Imobi lu l pe care Global Vis ion î l
restaureazã în prezent este o fostã
clãdire de birouri, cu o vechime de 80
de ani, aflatã într-un stadiu avansat de
degradare.

Construcþia, proiectatã de arhitectul
Paul Smãrãndescu, a avut ini þ ia l
destinaþia de sediu de bancã, dupã care
a devenit sediu de birouri cu spaþii
comerciale la parter, iar în ultimii anii a
i n t r a t î n c a t e g o r i a c l ã d i r i l o r
abandonate, locuite de oamenii strãzii,
ne-a povestit ing. Cornel Ghiorghiu, di-
rector general Global Vision.

Monumentul are un aspect sobru în
comparaþie cu clãdirea alãturatã de pe
strada Doamnei, care este semnificativ

mai bogatã în decoraþii. Deºi aparþin
relativ aceleiaºi perioade, se pare cã
imobilul deþinut de Global Vision a fost
executat pe timp de crizã. Dispunând
d e f o n d u r i m a i r e d u s e , n u m ã r u l
decoraþiilor a trebuit sã fie limitat.
Totodatã, s-a realizat un acoperiº mai
puþin costisitor faþã de cel al clãdirii
alãturate.

Proiectul îºi propune sã aducã faþada
monumentului istoric clasa B la o formã
cât mai apropiatã de cea iniþialã, creând
în acelaºi timp în interiorul clãdirii spaþii
de birouri moderne, în conformitate cu
standardele actuale.

Aceeaºi faþadã dar nu ºi
acelaºi interior

Global Vision doreºte ca proiectul sã
devinã unul reprezentativ pentru
companie, de aceea va acorda o mare
atenþie detaliilor. Faþada va fi refãcutã
astfel încât sã fie o copie cât mai fidelã a
c e l e i o r i g i n a l e . D o m n u l C o r n e l
Ghiorghiu ne-a precizat: “Restaurãrile la
faþade, la ancadramente ºi aºa mai
departe, vor fi executate de meseriaºi
cu experienþã în domeniu.“

În interior, în schimb, vor avea loc
modificãri majore.

“Nu vom vinde clãdirea construitã la
începutul secolului al XX-lea, noi
trebuie sã satisfacem cererea actualã.

O r i c e p o t e n þ i a l c l i e n t
doreºte climatizare, aport
de aer proaspãt, parcare,
reþea de internet etc. Sunt
lucruri noi pe care le vom
introduce acolo. Toate
acestea sunt destul de
greu de realizat ºi trebuie
sã apelãm la multe artificii”, a adãugat
domnul Ghiorghiu.

Valorea investiþiei este
estimatã la 5 milioane euro

Imobilul a fost achiziþionat de Global Vi-
sion într-un moment prielnic. Fostul
proprietar al clãdirii a fost executat silit,
iar construcþia a intrat în proprietatea
unui operator bancar. Astfel, preþul de
achiziþie a fost mai mic comparativ cu
nivelul pieþei, însã a fost un preþ corect,
ne-a asigurat domnul Ghiorghiu.

Potrivit estimãrilor, investiþia se va
ridica la suma de 5 milioane euro, iar
suprafaþa uti lã a clãdir i i va f i de
aproximativ 2.700 mp.

Obþinerea autorizaþiei de
construire a durat opt luni

Î n m o d n e a º t e p t a t , o b þ i n e r e a
autorizaþiei a reprezentat una dintre
cele mai mari provocãri ale proiectului.
Parcurgerea tuturor demersuri lor
necesare a durat opt luni. Cea mai
importantã etapã a fost obþinerea
a v i z u l u i C omi s i e i M onu me nte l or
Istorice.

Cu privire la acest demers domnul
Ghiorghiu precizeazã: “Toatã lumea
investeºte repede, acest fapt nu
reprezintã o noutate. Investeºti bani ºi
te aºtepþi ca aceºtia sã se întoarcã într-o
anume perioadã de timp. Practic, noi
am stat un an degeaba, cheltuind bani.
Costã sã întocmeºti documentaþia
pentru fiecare instituþie care trebuie
sã-þi dea avizul.”

Pr oiectantu l gener al , Abr al Ar t
Product, special izat în lucrãr i de
restaurãri monumente istorice de
arhitecturã, a dorit iniþial ca faþada
clãdirii sã fie adusã la o formã cât mai
a p r o p i a t ã d e c e a a c o n s t r u c þ i e i
a l ã t u r a t e , d e p e s t r . D o a m n e i .

Propunerile proiectantului nu au fost
î n s ã a c c e p t a t e d e C o m i s i a
Monumentelor Istorice deoarece ar fi
presupus modif icarea aspectulu i
faþadei comparativ cu cel original.
Potrivit legislaþiei în vigoare, aspectul
exterior al monumentului nu trebuie
sã fie în niciun fel alterat.

Cu toate acestea, în multe cazuri poate
fi greu de ºtiut cum a arãtat iniþial
clãdirea pe care vrei sã o restaurezi.
Domnul Ghiorghiu explicã: “Arhivele
marii majoritãþi a construcþiilor din
Bucureºti nu sunt tocmai puse la punct.
Noi a trebuit sã prezentãm releveuri ale
situaþiei actuale, astfel încât atunci când
vom reface faþadele ele sã arate identic.”

S-a dat o luptã cu Comisia Monu-
mentelor Istorice ºi în ceea ce priveºte
interiorul. Dezvoltatorul a dorit sã facã
unele modificãri în vederea extinderii
suprafeþei utile a construcþiei. În final se
vor obþine doar în jur de 200 mp în plus
la mansardã.

Clãdirile vechi sunt pline
de surprize

Lucrãrile au demarat la finele primãverii
trecute. Construcþia se afla într-o stare
dezolantã: “Clãdirea era devastatã în in-
terior. S-au furat inclusiv contra-
g r e u t ã þ i l e l a l i f t , c a l o r i f e r e l e ,
conductele, toate cablurile electrice
erau smulse, era un dezastru”, spune
domnul Ghiorghiu.

P r i m u l p a s a f o s t c o n s o l i d a r e a
imobilului. Proiectantul pe partea de
rezistenþã a fost compania All ied
Engineers Consultanþã ºi Proiectare.

O d a t ã d e m a r a t e l u c r ã r i l e s - a
constatat cã structura clãdirii era mai
proastã faþã de estimãri. Este greu de
ºtiu dinainte exact în ce stare se aflã o
clãdire veche “îþi faci anumite calcule ºi
când desfaci constaþi cã lucrurile nu
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sunt cum bãnuiai”, a explicat domnul
Ghiorghiu.

Imobilul nu a fost construit astfel încât
s ã f a c ã f a þ ã u n u i g r a d î n a l t d e
s e i s m i c i t a t e , l e g i s l a þ i a d i n a c e a
perioadã fiind mult mai permisivã în
acest sens faþã de standardele actuale.

C lãd i r ea avea zid ãr ie por tantã ,
încãrcãrile fiind preluate de pereþii de
zidãrie.

Totodatã, în acea vreme se utiliza un
mortar de var care are o viaþã destul de
scurtã , “acum în rostur i le dintre
cãrãmizi este practic un praf“, ne-a spus
domnul Ghiorghiu.

Mai mult, betonul dintre planºee era
s i m p l u a r m a t , c e e a c e n u m a i
cor es pu nd e cer i nþe l or d e as tãz i .
Variaþia de calitate dintre betoane era
foarte mare, unele betoane puteau fi
sparte cu ciocanul, în timp ce altele erau
foarte rezistente.

ªi în cazul bovindourilor existente pe
faþadã, dezvoltatorul a avut parte de o
surprizã. Erau legate cu niºte corniere, o
structurã foarte proastã.

Totuºi, în ceea ce priveºte stabilitatea,
imobilul a avut norocul de a fi cuprins
între alte douã clãdiri. Un plus de
stabilitate îl oferã ºi forma construcþiei,
de colþ rotunjit.

Structura de rezistenþã
existentã nu a fost luatã în
calcul

În vederea consolidãrii s-a realizat o
cãmãºuire interioarã cu diafragme a
c o n s t r u c þ i e i . D e a s e m e n e a ,
constructorul a fost obligat sã schimbe
unele planºee pentru cã erau diferenþe
foarte mari de înãlþime între anumite
etaje. Între mezanin ºi etaj exista o
înãlþime utilã de aproximativ cinci
metri. Domnul Ghiorghiu explicã: “Mult
mai bine consolidarea s-a legat prin
a p a r i þ i a u n u i p l a n º e u l e g a t c u
diafragme. Efectul acesta de cuºcã –
structural, un efect foarte bun - se
putea realiza aºa.”

Structura existentã a construcþiei
aproape nu a fost luatã în calcul de
proiectant, fiind consideratã “o coajã”
pe care a fost prins totul. Greutatea
clãdirii se descarcã pe o structurã care
porneºte de la fundaþie. De aceea
costurile de consolidare au fost foarte
mari, depãºind bugetul prevãzut.
Partea bunã a lucrurilor este cã odatã
finalizate lucrãrile de consolidare,
duratã de viaþã a clãdirii va fi prelungitã
cu 100 de ani.

Echipele de intervenþie nu
vor deranja clienþii

Soluþionarea problemei utilitãþilor a
fost o altã provocare. Pentru a asigura

continuitatea unora dintre utilitãþi au
fost necesare lucrãri de baypass-are,
dupã care s-au executat trasee noi.

Totodatã, va fi amenajatã o curte
interiorã prin care se va asigura accesul
echipelor de intervenþie la utilitãþi.
Potrivit domnului Ghiorghiu este o
soluþie foarte eficientã: “nu puteam sã
deranjãm locatarii plimbând echipele
de service prin toatã clãdirea. Atunci am
creat în curtea interioarã un acces prin
care putem ajunge la subsol, unde sunt,
centrala tehnicã, gospodãria de apã etc.
Echipele de service intrã, îºi fac treaba,
iar activitatea locatarului nu este
perturbatã”.

Acoperiºul de beton este
înlocuit cu unul din metal

O a l t ã s u p r i z ã a r e p r e z e n t a t - o
acoperiºul. În mod neaºteptat panta
acoperiºului era executatã din beton.
Acest acoperiº încãrca foarte mult
clãdirea ºi a trebuit demolat.

ªi aici au fost întâmpinate dificultãþi.
Pentru montarea unei macarale a fost
necesarã obþinerea unui permis de la
Direcþia Transportur i , Drumuri º i
Siguranþa Circulaþiei pentru oprirea
traficului, pe una dintre cele douã benzi
ale strãzii Doamnei. Apropierea de clãdire
nu permite miºcarea braþului, astfel cã tot
ceea ce este demolat este adus la “ciocul”
macaralei . Macaraua executã o
semi-rotire ºi materialul este descãrcat.
Domnul Ghiorghiu ne-a expl icat :
“descãrcãm într-o maºinã care este
obligatã sã stea permanent acolo. Vã daþi
seama ce costuri avem. Nu este loc unde
sã putem pune un container. Organizarea
de ºantier este o problemã majorã.”

Viitorul acoperiº va îndeplini cerinþele
actuale legate de calitate. Se va realiza
o gr indã de contur pe care va f i
rezematã o ºarpantã metalicã mult mai
uºoarã faþã de cea originalã. Þigla va fi
tot metalicã. Schimbând acoperiºul cu
unul uºor clãdirea va fi foarte mult
descãrcatã de greutate.

Vor fi fãcute mulaje pentru
refacerea tuturor
decoraþiilor

În ceea ce priveºte faþada, atenþia la
detalii va fi maximã. Soclu din piatrã
masivã va fi refãcut. Din pãcate, o parte
din acest soclu a dispãrut ºi dez-
voltatorul se aflã în cãutarea unui tip de
piatrã similar pentru a îl completa.
Toate decoraþiile au nevoie de reparaþii.

Se va lucra la ancadramentele din
p a r t e a i n f e r i o a r ã a f e r e s t r e l o r ,
împletitura semirotundã de 78 cm care
încadreazã ferestrele ºi pe verticalã ºi
pe orizontalã. Totodatã, balconul are un
trafor aproape vegetal care este ciobit
în anumite zone. Pentru refacerea
fiecãrei dintre aceste decoraþii se vor
f a c e m u l a j e d i n i p s o s , c e e a c e
presupune un efort financiar foarte
mare.

Pânã la începerea lucrãrilor la aceste
decoraþii trebuie finalizatã demolarea
acoperiºului: “Sper ca prin demolarea
ºarpantei, decoraþia care mai existã
acum la corniºã sã fie afectatã cât mai
puþin. Corniºa are un brâu decorativ de
aproape un metru”, ne-a spus domnul
Ghiorghiu.

Datoritã faptului cã modificãrile la
faþadã nu sunt permise, clãdirea nu va
putea fi izolatã termic la exterior. Din
fericire, grosimea zidurilor, 40-37,5 cm ,
va asigura un oarecare confort termic.

În plus, când vor demara lucrãrile de
compartimentãri se va monta o izolaþie
în spatele gips-car tonu lu i . D u pã
f inal izarea reparaþi i lor la faþadã,
clãdirea va fi vopsitã în culoarea iniþialã,
un bej cu nuanþe de carmin.

Compartimentãrile din interiorul
clãdirii vor fi realizate potrivit dorinþelor
viitorilor clienþi. Companiile pot opta, în
funcþie de specificul activitãþii lor,
p e n t r u o p e n - s p a c e s a u p e n t r u
compartimentãri dese. În funcþie de
numãrul compartimentãrilor va trebui
modificatã ºi grila de ventilaþie a
clãdirii. Domnul Ghiorghiu explicã:

Cladirea înainte de începerea lucrãrilor, iunie 2011

Reabilitarea
monumentelor

din Bucureºti nu va mai
fi lãsatã la voia

întâmplãrii

Bucureºtiul este un oraº care are suficiente
monumente, însã din motive legate în
primul rând de lipsa finanþãrii, acestea nu
sunt restaurate ºi puse în evidenþã la
adevãrata lor valoare, este de pãrere
domnul Cornel Ghiorghiu, director general
Global Vision.

Oraºul trece în prezent printr-o perioadã
d e s c h i m b a r e a a t i t u d i n i i f a þ ã d e
monumentele istorice. Dacã în anii anteriori
prevederile legislative privind protecþia
monumentelor erau trecute cu vederea,
încet-încet lucrurile încep sã se schimbe.
P r o b l e m a e s t e s ã n u d i s p a r ã m u l t e
monumente în aceastã perioadã, încã
tulbure. Potrivit domnului Ghiorghiu,
dispariþia unui monument nu înseamnã
doar demolarea acestuia. Dispariþie se
numeºte ºi când un monument este grav
deteriorat. Când aplici o zugrãvealã peste o
frescã este ca ºi când ai demola-o.

Sunt clãdiri în Bucureºti la care s-au
executat lucrãri de restaurare de foarte
bunã calitate.

Domnul Ghiorghiu spune: “Cred cã existã
destule societãþi care, ca ºi noi, atunci când
se angreneazã într-un proiect de reabilitare
a unui monument istoric ºtiu cã trebuie sã
facã un lucru de calitate ºi cã valoarea
investiþiei va fi pe mãsurã.”

Pe de altã parte, existã ºi cazuri în care s-a
declarat cã se va face o consolidare ºi s-a
fãcut o zugrãvealã, ºi aceea îndoielnicã.

Societatea civilã din România nu mai
poate f i trecutã cu vederea cum s-a
întâmplat pânã acum. Sunt foarte multe
organizaþii care au un cuvânt important de
spus, considerã domnul Ghiorghiu.

L e g i s l a þ i a î n c e e a c e p r i v e º t e
monumentele istorice este foarte clarã ºi
controalele autoritãþi lor abi l i tate pe
ºantiere sunt din ce în ce mai dese ºi mai
str icte. “Dacã inspecþi i le celor de la
monumente vor fi aºa cum sunt la noi,
foarte dese, foarte riguroase, nici un con-
structor angrenat în afacerea asta nu îºi va
putea permite sã facã lucru de mântuialã”, a
încheiat domnul Ghiorghiu.



“Dacã se doresc compartimentãri foarte dese, în
fiecare încãpere trebuie sã ai o instalaþie de
climatizare ºi o instalaþie de aport aer proaspãt”.
Costurile aferente vor fi prinse în contractul
încheiat cu clientul.

Brãtianu Business Center va fi gata
pânã la finele lui 2014

Proiectul nu a întâmpinat abateri semnificative
de la graficul de execuþie. În octombrie structura
de rezistenþã a clãdirii era realizatã în proporþie
de 70%, urmând sã fie gata pânã la finele acestui
an. Lucrãrile ajunseserã la etajul doi al clãdirii.

Demararea lucrãrilor la interior este programatã
pentru anul viitor. În continuare, va fi realizatã
proiectarea pentru partea de arhitecturã ºi cea de
instalaþii (instalaþie de climatizare, instalaþie de
aport de aer proaspãt cu circuite de calculator,
co ntr o l a cce s , i ns ta l a þ i e d e p r e v e ni r e a
incendiilor). Potrivit graficului, întregul proiect va
fi încheiat în trimestrul al III-lea 2014.

Clãdirea va fi deservitã de parcajul
din Piaþa Universitãþii

Odatã finalizatã clãdirea, înainte de a o da în
folosinþã, mai rãmâne o problemã: cea a parcajului.
Cum spaþiul nu permite amenajarea unei parcãri,
s-a apelat la o soluþie alternativã. Global Vision a
încheiat o înþelegere cu societatea care
administreazã parking-ul din Piaþa Universitãþii,
aflat în imediata apropiere. “Am reuºit sã obþinem
un preþ bun. Acum când transmitem o ofertã cãtre
un potenþial cl ient specif icãm cã în baza
precontractului, semnat între noi ºi parking-ul din
piaþa Universitãþii, pot contracta ºi dumnealor un
abonament la parcaj, la un preþ convenabil.”, a
precizat domnul Ghiorghiu.

Promovarea centrului de birouri
începe anul viitor

Divizia de “property management” a Global
Vision se va ocupa de promovarea clãdirii ºi de

închirierea spaþiilor. Centrul de birouri va fi
lansat pe piaþã anul viitor. “Din punctul de
vedere al închirierii nu ne facem probleme
pentru cã este o zonã fierbinte ºi avem un parcaj
mare foarte aproape“, a declarat domnul
Ghiorghiu.

Amplasamentul clãdirii, în centrul oraºului
într-o zonã tradiþional bancarã, reprezintã un
avantaj pentru potenþialii clienþi. Global Vision
sperã sã atragã companii importante care doresc
sã-ºi stabileascã sediul central în Brãtianu
Business Center.

Conceptual clãdirea va fi împãrþitã în douã
spaþii. Parterul va fi dedicat spaþiilor comerciale,
iar de la etajul întâi în sus vor fi spaþii de birouri.

Câteva compani i º i -au manifestat deja
interesul pentru clãdire. Acestea activeazã în
domeniile IT, telecomunicaþii ºi chiar în sfera
serviciilor medicale.

O nouã investiþie în Pipera

Global Vision pregãteºte demararea lucrãrilor la
un nou proiect de birouri în zona Pipera.

“Este o zonã care a reuºit sã atragã multe
multinaþionale, o zonã care ºi din punct de
vedere al infrastructurii stã destul de bine“, a
precizat domnul Ghiorghiu.

Execuþia va începe probabil în primãvara
anului 2014. În octombrie proiectarea nu era încã
finalizatã, iar terenul nu era în totalitate
achiziþionat.

Proiectul urmeazã sã fie unul de anvergurã cu o
suprafaþã desfãºuratã de peste 50.000 mp.

Cum va arãta clãdirea dupã finalizarea lucrãrilor
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